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lkstuurskundi e Berichten - maart 1993 

bijelkaar en om 8.00 uur gaat het eerste 
persbericht de deur uit. De hele dag 
worden de burgers met behulp van de 
lokale omroep op de hoogte gehouden 
van de waterstanden en worden ze ge
waarschuwd voor de op handc zijnde 
overstroming. Om half vier 's middags 
wordt de eerste huis aan huis brief met 
daarop een waarschuwing voor de over
stroming verspreid. 

Het zit de gemeente echter niet mee. In 
1984 was er ook een gigantische over
stroming voorspeld, maar uiteindelijk 
viel alles toen heel erg mee. In januari 
van 1993 waren de eerste voorspel I in gen 
die rijkswaterstaat deed ook erg hoog en 
werd bij volgende voorspellingen alles 
steeds verder naar beneden bijgesteld. 
Burgers stonden hierdoor sceptisch te
genover de waarschuwingen van de ge
meente, dit blijkt wel uit het volgende 
stukje uiteen "Dagboek in het watcr"dat 
werd! gepubliceerd door het dagblad 
"De Limburger". 

"8.30 uur. Slecht geslapen. Ofschoon ik 
me zo had voorgenomen me niet gek te 
laten maken door de paniekverhalen 
van wijkbewoners die dinsdagavond 
massaal met zandzakken leurden. Een 
groot deel van Herten onder water? Laat 
me niet lachen. Dat hadden ze in 1984 
toch ook voorspeld. Toen was ik zo gek 
mijn dochter te evacueren en mijn huis 
te ontruimen en er gebeurde niets." 

Dit stukje werd gcpuliccerd op donder
dag 23 december en heeft betrekking op 
woensdagmorgen. De gemeente Roer
mond was al vanaf dinsdagochtend be
zig met het waarschuwen van de burgers 
dat het water dit keer hoger zou komen 
als in 1984. 

Na de ramp begon iedereen zich (na
tuurlijk) af te vragen of de schade die 
deze had aangericht niet veel kleiner 
was geweest als mensen sneller of an
ders hadden gehandeld. 

Veel gestelde vragen in Itteren, 
Borgharen en andere plaatsen in Zuid
Limburg waren; waarom werd er zo 
lang gewacht met het waarschuwen van 
de burgers? En deugd het rampenplan 
voor overstromingen van de maas wel? 
Als dit plan helemaal was opgevolgd 
was er nog langer gewacht met het 
waarschuwen van de burgers en hadden 
deze helemaal geen tijd meer gehad om 
te proberen om hun eigendommen in 
veiligheid te brengen. 

Een woordvoerder van rijkswaterstaat 
antwoordde op deze vragen dat pas 
gekeken kon worden of het rampenplan 
niet deugd naar aanleiding van evalua
tie van de ramp achteraf en dat rij kswa
terstaat pas zeer laat kon waarschuwen 
omdat de voorspellingen betreffende de 
waterstanden die door de dienst riza van 
rijkswaterstaat worden gedaan met be-
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hulp van allerlei modellen en computer
program ma's s lech Is een halve dag voor -
uit kunnen kijken en dat voorspellingen 
op basis van andere gegevens te on
nauwkeurig zijn. Enkele dagen later 
toen er opnieuw gevaar was voor over
stromingen in Zuid-Limburg bleek ech
ter dat hel voor rijkswaterstaat toch 
mogelijk was om waarschuwingen te 
doen op basis van andere gegevens. De 
inwoners vanzuid-limburg werden toen 
namelijk gewaarschuwd voor nieuwe 
overstromingen op basis van de hoe
veelheid neerslag in Noord-Frankrijk. 

Voor Roermond en Venlo gold de vraag 
van hel laat waarschuwen natuurlijk al 
een stuk minder, maar een vraag die in 
heel Limburg werd gesteld was: Waarom 
is er nog steeds niet aan verhoging en 
versterking van de dijken gedaan? Hier
over wordt al sinds 1984 gepraat, maar 
er is nog steeds niets gebeurd. 

leis wat in deze situatie echter zeer snel 
vergeten werd is dat gemeentes soms 
wel iets ondernomen hebben om de 
dijken te verbeterend, maar dit leidde 
dan tot hevige protesten van de 
omwonende omdat hun prachtige uit
zicht op de rivier dan bedorven zou 
worden. Diezelfde burgers klagen nu 
steen en been omdat de oude dijk niet 
sterk genoeg was om hun te beschermen 
tegen het maaswater. 

De Hongaarse Onzekere toekomst voor landbouw heeftbaar draai
duidelijk nog niet gevonden sinds de po-
litieke omwen- teling van 1989. De agra-

rische produk- de Hongaarse landbouw tie is de afgelopen jaren
sterk gedaald. De prij�n van het voedsel 
dat in de winkels ligt is enorm gestegen en veel Hongaren die in de agrarische sector werlaaam waren, 
zijn ontslagen of verdienen inmiddels zo weinig dat re er een deeltijdbaan bij hebben moeten nemen. De 
jubelstemming, die aan het eind van de tachtiger jaren onder de agrariërs op het Hongaarse platteland 
heerste, lijkt omgeslagen in apathie en bezorgdheid over de toekomst. 

Niels van den Eeden 

Het leek allemaal zo mooi aan de voor
avond van de negentiger jaren: met het 
opstappen van Janos Kàdàr, de laatste 
boeman van het communistische re
gime, zou de weg zijn vrijgemaakt voor 
een snelle transformatie van de samen
leving, de politiek en de economische 
structuur van Hongarije. Burgers zou
den weer in alle eerlijkheid en openheid 
met elkaar kunnen leven en de laatste 
communistische apparatski 'szouden in 
snel tempo hun plaats moeten afstaan 
aan jonge en deskundige politici. Daar
naast was het de bedoeling dat in korte 
tijd de centraal geleide economie ver
vangen zou worden door een structuur 
waarin de markt de prijsvorming van 
industriële-en agrarische produkten zou 
bepalen. 

economie 

De werkelijkheid blijkt echter minder 
mooi te zijn dan velen in de begindagen 
van het post-communistische tijdperk 
hoopten. De omvorming van de plan
economie in een markteconomie loopt 
vooralsnog zeer stroef. De belangrijkste 
oorzaak hiervan is dat de economie 
sinds 1989 rake klappen heeft opgelo
pen: in de periode 1991-1992 is het BNP 
van Hongarije met 14 procent gedaald, 
terwijl in dezelfde periode de inflatie 58 
procent bedroeg. Met de werkloosheid 
is het niet beter gesteld. De OESO schatte 
dat in 1993 de werkloosheid ten op
zichte van 1992 met vier procent is 
toegenomen van 13 tot 17 procent van 
de beroepsbevolking. 

landbouwstructuur 

Evenals de transformatie van de econo
mie verloopt de omvorming van de 
landbouwstructuur in Hongarije niet zon
der problemen. Het gevolg hiervan is dat 

de huidige structuur van de landbouw 
nog altijd veel gelijkenis vertoont met 
die uit het communistisch tijdperk. De 
belangrijkste steunpilaren van deze 
structuur zijn de 
staatslandbouwbedrijven en de collec
tieve landbouwbedrijven. De 
staatslandbouwbedrijven in Hongarije 
zijn te vergelijken met sovchozen in de 
voormalige Sovjet-Unie. Een sovchoze 
was een modelboerenbedrijf, wat in
hield dat hèt bedrijf eigendom van de 
staat was en dat het meer hulpbronnen 
tot haar beschikking had dan een 
kolchoze. De collectieve 
landbouwbedrijven in Hongarije zijn te 
vergelijken met kolchozen. Kolchozen 
waren bedrijven die formeel eigendom 
waren van de leden, maar die onder 
scherp toezicht stonden van de staat. 

grondverdeling 

Problemen die de overheid tegenkomt 
bij de transformatie van de 
landbouwsector hebben vooral betrek
king op de toewijzing van grondeigen
dom, de teruggave van het bezit van de 
collectieve landbouwbedrijven aan hun 
leden, de omvorming van de verouderde 
collectieve landbouwbedrijven in mo
derne boerenondernemingen en de 
privatisering van de 
staatslandbouwbedrijven. 

Het beleid dat de overheid ontwikkeld 
heeft om de kwestie van de eigendoms
problematiek van geprivatiseerde grond 
op te lossen, heeft de overheid op hoofd
lijnen vastgelegd indeCompensatiewet. 
Deze wet bepaalt dat voormalige 
grondeigenaren of hun erfgenamen ge
deeltelijk gecompenseerd moeten wor
den voor de grond die ze tijdens het 
communistisch bewind hebben moeten 
afstaan. 
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De implementatie van de wet, die in
middels in volle gang is, verloopt zeer 
moeizaam. De belangrijkste oorzaak 
hiervan is dat de uitvoering van de wet 
heftige reacties oproept: veel Hongaren 
zijn hun eigendomsbewijzen kwijt
geraakt of hebben ze nooit bezeten, veel 
burgers proberen aanspraak te maken 
op dezelfde grond, burgers die nergens 
recht op hebben proberen de nieuwe 
grondeigenaren het leven zuur te maken 
en de directeuren van de collectieve 
landbouwbedrijven zien de nieuwe 
grondeigenaren als een bedreiging voor 
hun onderneming. 

Deze problemen worden versterkt door 
de manier waarop de centrale overheid 
de uitvoering van de wet heeft georgani
seerd. In de wet is neergelegd dat lokale 
bestuurders in overleg mei directeuren 
van de collectieve landbouwbedrijven 
en plaatselijke veilingmeesters de grond 
aan de rechthebbenden behoren toe te 
wijzen. Deze decentralisatie van be
voegdheden heeft er toe geleid dat de 
rijksoverheid haar greep op de uitvoe
ring van de Compensatiewet is kwijtge
raakt, waardoor het grondbeleid van de 
centrale overheid min of meer een eigen 
leven is gaan leiden. Geen enkele 
overheidinstantie of overheidsdienst 
heeft op dit moment in Hongarije een 
duidelijk beeld over de fase waarin het 
uitvoeringsproces aangaande de her
verdeling van grond zich nu bevindt. 

Politiek 

In de Hongaarse politiek heerst er heden 
ten dage geen consensus over het ge
voerde landbouwbeleid. Een voorbeeld 
hiervan is dat in de afgelopen kabinets
periode het parlement al drie keer de 
Minister van Landbouw tot aftreden 
heeft gedwongen. De huidige Minister 
van Landbouw, Janos Szabo, die in 
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februari 1993 is aangetreden en lid is 

van de Partij van Kleine Boeren heeft 

inmiddels ook al met veel weerstanden 
tegen zijn beleid te maken gehad. De 

weerstand komt voornamelijk voort uit 

het feit dat de Hongaren zien dat de 
overheid van alles afschaft, zonder 

maatregelen te nemen die de (onbe

doelde) neveneffecten verzachten. Het 
laatste jaar zijn aan de lopende band 

bedrijven ontbonden, subsidies op voed

sel afgeschaft, terwijl de werkloosheid 
blijft toenemen en de voedselprijzen 
blijven stijgen. 

De politieke partij die het meeste kritiek 

levert op het landbouwbeleid van de 

regering is de Vereniging van Vrije 
Democraten (SzDSz). De politici van 
deze partij uiten geregeld hun ongenoe

gen over het feit dat de versnippering 
van grondeigendom de toekomstige 
landbouw-structuur geen goed doet. Ze 
wijzen op de gevolgen van het ontstaan 
van teveel kleinschalige boerenbedrij
ven. De politici van de SzDSz denken 
dat de Hongaarse landbouw geen opti
male structuur heeft om op de wereld
markt goed te kunnen concurreren. 
Moderne, grootschalige en flexibele boe
renbedrijven zijn in de toekomst vereist 

om met andere grootschalige bedrijven 

in Europa of daarbuiten de concurrentie 

aan te gaan. Wanneer de Hongaarse 
landbouw-bedrijven in de toekomst deze 

concurrentie verliezen kan dit grote so

ciale en politieke spanningen op het 
Hongaarse platteland opleveren. In de 

geschiedenis van Hongarije is al vaker 
aangetoond dat het rechtsextremistisch 
gedachtengoed goed wortel kan schie

ten op het Hongaarse platteland. 

Buitenland 

Tot op heden hebben vreemde mogend
heden weinig bereidheid aan de dag 
gelegd om de wederopbouw van de 
Hongaarse landbouw serieus te steunen. 

Hoewel de EG eind november 1991 een 
associatieverdrag met Hongarije heeft 

gesloten, waarin ook een landbouwpara
graaf is opgenomen, zijn de concessies 
die de EG heeft toegezegd aan Honga
rije ten aanzien van de landbouw mini

maal. Naast de slechte markttoegang tot 
de EG heeft de Hongaarse landbouw 
met meerdere afzetproblemen te kam
pen. Ten eerste is de voormalige 
COMECON-markt weggevallen, om

dat sinds de val van het communisme, 
Hongarije harde valuta ging vragen voor 
haar agrarische export. De meeste 

Oosteuropese landen hebben deze va-

1 uta niet tot hun beschikking, waardoor 

de agrarische handel van Hongarije met 
haar buurlanden sterk is verminderd. 

Ook de voormalige Sovjet-Unie is als 

afzetmarkt grotendeels verdwenen. De 

staten, die voorheen de Sovjet-Unie 
vormden, hebben geen politieke band 
meer met Hongarije, waardoor de gro
tendeels op ideologische gronden ge

voerde agrarische handel in rook is op
gegaan. 

Conclusie 

De toekomst van de Hongaarse land
bouw ziet er onzeker uit. De economie 

van het land heeft te maken met hoge 
inflatie, massawerkloosheid en een ver
ouderde produktiestructuur. Deze 
structurele problemen van de Hongaarse 
economie zijn niet van vandaag op mor
gen opgelost. Het is daarom niet realis
tisch te veronderstellen dat de economie 

in een tijdelijke recessie zit. De toekomst 
van de landbouw, die een belangrijke 
sector van de economie vormt, ziet er 
daarom evenmin rooskleurig uit. Daar
bij in ogenschouw genomen dat de 
Hongaarse landbouw vooralsnog wei
nig structurele hulp van het buitenland 
heeft te verwachten en dat het landbouw
beleid een gepolitiseerd onderwerp in de 
Hongaarse samenleving is geworden, 
lijkt het mij van belang te pleiten voor 

P l•t• ■ t• 
■ w h ? meerfinanciële,politieke enbeleidsma-

0 1 1ereorgan1sa Ie. aar een ■ ,tige steun vanuit Nederland aan de

Waarvoor? en andere vragen

Erik van Hoek en Haiko van der 

Voort 

Op dinsdag 8 maart 1994 organiseert de 
lezingencommissie van de BIL een fo
rum over de politiereorganisatie. Dr. A. 
Cachet(universitair hoofddocent in Rot
terdam en lid van het C.O.T.) zal ons 
voorgaan in een discussie over het 
reorganisatieproces en de uiteindelijke 
uitkomsten. Of we nou zo blij moeten 
zijn met die uitkomsten is nog maar de 
vraag. Zeker is wel dat het proces zich in 
een onverwacht hoog tempo heeft vol
trokken, gezien het feit dat de discussie 
over reorganisatie bij de politie al 37 jaar 
oud is. Het oude politiebesluit daterend 
van 1945, is in 1957 omgegoten tot een 
normale Politiewet. Sindsdien is de dis-

cussie onafgebroken in alle hevigheid 
gevoerd. Deze discussie krijgt naar alle 
waarschijnlijkheid haar beslag in een 
nieuwe Politiewet. Naar evenveel waar
schijnlijkheid wordt die wet nog deze 
maand behandeld in de Tweede Kamer. 
In dit artikeltje zullen wij ons summier 
bezig houden met de reorganisatie en 
haar gevolgen voor de politie zelf en 
onszelf. 

Wat? 

Wat is er veranderd ten opzichte van de 
oude situatie? Ten eerste is het onder
scheid tussen rijks-en gemeentepolitie 
verdwenen. Er komen 25 regionale 
politiekorpsen van hetze! fde type en één 
landelijk korps waar een aantal diensten 

worden ondergebracht, zoals de Alge-

16 

Hongaarse agrarische sector. 

mene Verkeersdienst en de Criminele 
Inlichtingen (CRI). Deze regio's be
staan uiteen aantal districten. Een voor

deel van deze nieuwe werkwijze is 
standaar-disering van de organisatie. 
Het tweede beoogd voordeel is schaal
vergroting. De organisatie wordt van 
lokaal niveau naar regionaal niveau 
getild. Hiermee hoopt men de 
bovenlokale criminaliteit beter aan te 

kunnen. Het deconcentratie-beginsel 
wordt aangehouden. Dit betekent dat 
een voorheen kleine politie-eenheid in 
de nieuwe situatie wordt vervangen door 
een grotendeels zelfstandige eenheid. 

Een nieuwe belangrijke functionaris voor 
de politie doet zijn intrede, namelijk de 
korpsbeheerder. Dit is de burgemeester 

van de centrumgemeente van de regio. 

Het dagelijks beheer wordt gedecentra
liseerd naar de districtschefs. Door mid
del van een contract worden de bevoegd

heden aan de chefs toebedeeld. Zij wor

den aangesproken op de resultaten. 

Het projecteren van voorgaand verhaal

tje op dit stukje Nederland geeft het 
volgende beeld: Leiden hoort bij het 

district Leiden-Voorschoten en is de 
centrumgemeente van de politieregio 
Hollands-Midden, welke loopt van het 

noorden van de Bollenstreek tot bijna 
Den Haag. Onze burgemeester Cees 
Goekoop wordt dus korpsbeheerder. De 
korpsbeheerder oefent het beheer van de 

regio uit met het regionaal college en de 
Hoofdofficier van Justitie. 

Ten tweede komt er een einde aan de 
voortdurende stammenstrijd tussen BiZa 

en Justitie om de gunsten van de gehele 
politieorganisatie. Gaat Vrouwe Justitia 
voor Oom Agent? Het antwoord luidt 
vreedzame coëxistentie. De beheerstaken 
worden bij BiZa ondergebracht en het 
primaire proces bij 
Justitie. 

Hoe? 

Het reorga
nisat ieproces 
heeft  de 
afgelopen 
j a r e n 

vorm ge
kregen 
mid
dels 

Discussie ... 

project-management. In elke regio werd 
een projectbureau belast met de taak de 
districten te vormen en het proces te 
coördineren. De nieuwe organisatie is in 
anderhalf jaar uit de grond gestampt. 
Dit is voor velen een reden tot lof
uitingen gericht op de betrokkenen. 

Waarom? 

Waarom wilde men eigenlijk reorgani
seren? Allereerst is het streven naar een 

verbetering van de efficiency een reden 
geweest. Invoering van één type politie, 
schaalvergroting en inperking van het 
aantal korpsen kunnen bijdragen aan 

efficiency-verbetering. Materiële effi

ciency, het beheer van middelen perso
neel, moest ook worden verbeterd. Ver-

Gaat\A"Ouwe 

Justitia voor Oom 
Agent? 

der moest de bovenlokale criminaliteit 
beter aangepakt worden. Men dacht dit 
door middel van schaalvergroting te 

realiseren. Uiteraard moet de burger 
zich veil igervoelen met een gereorgani
seerde politie. 

De reden voor een forum. 

De reorganisatie heeft niet alleen voor 
lofuitingen g�zorgd. Hierin ligt het be
staansrecht van ons forum. Wij willen 
ons alvast met twee probleemgebieden 
bezig houden. Het eerste heeft te maken 
met het functioneren van "oom agent". 
Het reorganisatieproces ging gepaard 
met grote personele onzekerheid. 
Functieveranderingen en overplaatsin
gen waren aan de orde van de dag. Dit 
bracht cultuurproblemen met zich mee. 

Agenten met verschillende achter
gronden (bijvoorbeeld platteland 
of stad) worden gedwongen nauw 
met elkaar samen te werken. Deze 
twee factoren hebben zeker tot 
verminderde motivatie geleid. De 
bestaande kloof tussen manage

ment en "streel-level agent" heeft 
dit verder in de hand gewerkt. 
"Oom agent" moet zich dus nog 

een plaats zien te verwerven bin-
nen het reorganisatieproces. 

Het tweede probleem is van fundamen
teler aard. De indeling van de 

politiekorpsen is gebeurd op regiobasis. 
Het Nederlans bestuurlijk bestel kent dit 
niveau niet. Dit zorgt voor een tweetal 
vervlochten problemen. Ten eerste 
brengt het problemen met zich mee voor 
de gemeentelijke democratie. Een bur
gemeester kan moeilijk worden aange
sproken door de gemeenteraad over 
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beleidsinhoudelijke kwesties op 
politiegebied. Hij is namelijk slechts 

vooor een klein deel verantwoordelijk 
voor wat er in het regionale college met 
de andere burgemeesters is besloten. Dit 
biedt de burgemeester ook de mogelijk
heid verstoppertje te spelen achter de 

ruggen van zijn collega's. Ten tweede 
kan het baseren van de reorganisatie op 
het bestrijden van criminaliteit op bo

ven-1 o kaal niveau leiden tot 
onderbelichten van de lokale proble
men. Aangezien burgers vooral met 
kleine (lokale) criminaliteit te maken 

hebben, komt dit het veiligheidsgevoel 
van de burgers niet ten goede. Het recent 
uitgevoerde politie-monitor onderzoek 

vormt een bevestiging hiervoor.Juist dit 
veiligheidsgevoel was een belangrijke 
reden voor de reorganisatie. Het is de 
taak van de burgemeester in het regio
naal college op te komen voor de lokale 
belangen en problemen. Zoals eerder 
gesteld is zijn invloed daar echter ge
ring. 

Iedere reorganisatie roept vragen op en 
stuit op weerstand. Deze reorganisatie 
stuitte op wet bijzonder veel weerstand, 
vooral vanuit de basis. De weerstand 
dient hierook veel serieuzer genomen te 
worden, aangezien de organisatie van 
de politie van belang is voor de veilig
heid van het land. Het verhaal hierboven 
illustreert dat er ook voldoende vragen 
te stellen zijn. Daarom willen wij graag 
iedereen uitnodigen aanwezig te zijn op 

het forum op 8 maart aanstaande. Het 
waarheen en het waarvoor van die dag 
zal later bekend worden gemaakt. 
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